
13 فرهنگ و هنر

رویدادها
در آستانه میلاد امام رضا)ع( و با حضور جمعی 

از هنرمندان
»به سپیدی یک رؤیا« و »یوما« 

رونمایی می شود
»آیین دیدار با 2 کتاب تازه متولد« یا جشن 
تولد 2 کتاب جوان از کتاب نیس��تان همزمان با 
دهه کرام��ت و با حضور چهره ه��ای فرهنگی و 
جمعی از نویس��ندگان و هنرمن��دان در مجتمع 
فرهنگی سرچش��مه برگزار می ش��ود. به گزارش 
مه��ر، در ای��ن آیین ک��ه چهارش��نبه 2۰ مرداد 
برگزار می شود، ش��خصیت هایی همچون داوود 
میرباقری نویس��نده و کارگردان، محمدحسین 
لطیفی نویس��نده و کارگردان، محمدرضا زائری 
نویس��نده و کارش��ناس فرهنگی، بهزاد بهزادپور 
نویس��نده و کارگردان، صادق کرمیار نویس��نده، 
نصرالله قادری نویسنده و کارگردان، فاطمه راکعی 
شاعر و کارشناس فرهنگی، سارا عرفانی نویسنده، 
مژده لواسانی مجری و تهیه کننده و حمید باباوند 
نویسنده و کارشناس فرهنگی؛  به همراه جمعی از 
علاقه مندان ادبیات و اهالی فرهنگ و کتاب حضور 
دارند. خوانش بخش هایی از 2 کتاب »به سپیدی 
یک رویا« نوش��ته فاطمه س��لیمانی ازندریانی و 
»یوما« نوشته مریم راهی توسط یکی از بازیگران 
س��ینما و تلویزیون بخش دیگ��ری از این آیین 
خواهد بود. این مراس��م در آستانه میلاد حضرت 
ثامن الحجج عل��ی بن موس��ی الرضا)ع(، امروز از 
س��اعت ۱۷ تا ۱۹ در ت��الار گفت وگوی مجتمع 

فرهنگی سرچشمه برگزار خواهد شد.

بازپخش سری دوم مسابقه »فرمانده« 
از شبکه افق

بازپخ��ش س��ری دوم مس��تند مس��ابقه 
»فرمانده« از روز سه ش��نبه ۱۹ مرداد در شبکه 
اف��ق آغاز می ش��ود. به گزارش نس��یم آنلاین، 
بازپخش سری دوم مستند مسابقه »فرمانده« که 
نوروز ۹۴ پخش ش��د از روز سه شنبه ۱۹ مرداد 
آغاز شد. تولید این سری از مسابقه که در جزیره 
فارور در خلیج فارس تصویربرداری شده است؛ با 
فرماندهی و داوری سردار شهید محمد ناظری، 
فرمانده وقت نیروی ویژه دریایی سپاه مستقر در 
جزیره فرور خلیج فارس شروع شد. در این سری 
از مس��ابقه امیر عطایی و علی مولایی به عنوان 
دس��تیاران فرمانده حضور داش��تند. فصل دوم 
»فرمانده« با گویندگی ژرژ پطرس��ی شامل ۱۰ 
قسمت ۵۰ دقیقه ای است و مخاطبان شبکه افق 
می توانند از این پس شنبه تا چهارشنبه شاهد 
پخش این مجموعه باشند. ساعت پخش مسابقه 
»فرمانده« از شبکه افق ۱۸:۳۰ است و تکرار آن 

هم روز بعد ساعت ۱۴:۳۰ روی آنتن می رود.

توزیع سراسری »میراث آلبرتا 3« 
از مهرماه

حسین شمقدری، کارگردان مستند »میراث 
آلبرتا۳« که به موضوع مهاجرت ایرانیان به خارج 
از کش��ور می پردازد از اکران خصوصی تازه ترین 
اثرش که بتازگی به اتمام رسیده است خبر داد. 
به گزارش تسنیم، حسین شمقدری، کارگردان 
مجموعه مس��تند »میراث آلبرتا« درباره ساخت 
قسمت س��وم این مجموعه گفت: قسمت سوم 
مس��تند به طور کامل ساخته ش��ده  است و این 
روزها ب��رای جلب نظر درباره مس��تند آن را به 
صورت خصوصی اکران کرده ام. حسین شمقدری 
با اش��اره به تفاوت این قس��مت با قس��مت های 
پیش��ین گفت: مس��تند »میراث آلبرت��ا ۳« در 
مقایسه با قسمت های پیشین به زندگی مهاجران 
ایرانی در خارج از کش��ور اش��اره دارد و با آنها در 
زندگی روزمره همراه می شود. وی افزود: مستند 
آلبرت��ا ۳ در کش��ورهای اروپ��ای غربی از جمله 
آلمان، هلند، نروژ و فرانس��ه فیلمبرداری ش��ده 
است. »میراث آلبرتا۳« در مهرماه از طریق سایت 
 )http://www.webeo.ir( اینترنتی آرمان مدیا
پخش خواهد شد. در برخی دانشگاه های کشور 

نیز  این مستند اکران خواهد شد.

مسعود جوزانی فیلم اجتماعی می سازد
مس��عود جعفری جوزانی تقاض��ای پروانه 
ساخت فیلمی اجتماعی را به وزارت ارشاد ارائه 
داد. ب��ه گزارش فارس، چندی پیش ش��ورای 
پروانه ساخت با تقاضای ساخت فیلم سینمایی 
»کوروش کبیر« به کارگردانی و تهیه کنندگی 
جعفری جوزانی موافقت کرده بود اما براس��اس 
پیگیری های خبرنگار سینمایی فارس شرایط 
س��اخت این فیلم با پروداکش��ن عظیم فراهم 
نشده است و مسعود جعفری جوزانی تقاضای 
پروانه ساخت فیلمنامه ای دیگر با عنوان »پشت 
دیوار س��کوت« ب��ا موضوعی اجتماع��ی را به 
وزارت ارش��اد ارائه داده است. بنابراین گزارش، 
جعفری جوزانی فیلم س��ینمایی »ایران برگر« 
با موضوع اجتماع��ی و موقعیت طنز را جلوی 

دوربین برده است.

احسان عبدی پور 
به دنبال قصه های »گرانباری«

کارگردان س��ریال »گرانباری« درباره قصه 
قهرم��ان س��ریال و ورود وی ب��ه ای��ران بیان 
کرد ک��ه قصه آن��ت دختر ایتالیای��ی از هند 
 آغ��از ش��ده و او از آنج��ا وارد ایران می ش��ود. 
به گزارش مهر، احسان عبدی پور که قرار است 
کارگردان��ی مجموعه »گرانب��اری« را برعهده 
داشته باشد، درباره قصه آن گفت: »گرانباری« 
لایه هایی از زندگی عده ای دختر و پسر دانشجو 
است. اینها دانشجویان خارجی هستند که به 
ای��ران می آیند و برای من جالب بود قصه آنها 
را بنویسم. فکر می کنم س��الانه حدود ۱۶۰۰ 
دانش��جوی خارجی به ای��ران می آیند و همه 
آنه��ا هم قصه های خ��ود را دارن��د. عبدی پور 
قصه »گرانب��اری« را نوعی مهاجرت معکوس 
دانس��ت و بیان ک��رد: به نظرم اگ��ر نوجوانان 
و جوان��ان کش��ور ما قصه ای��ن مهاجرت ها را 
بش��نوند تا ح��دی اعتماد به نفس از دس��ت 
رفته آنها بازمی گردد. کارگردان فیلم »تنهای 
تنهای تنها« افزود: »گرانباری« یک قصه به هم 
پیوسته دارد که قهرمان اصلی آن آنت از ایتالیا 
است که بنا به دلایلی به ایران می آید و ما قصه 
او را می بینیم. این داس��تان ها آنقدر برای من 
شوق برانگیز بود که اصلا برایم اهمیتی نداشت 
س��ینما را در مقطعی رها کنم و به تلویزیون 
بیای��م در حالی که هیچ وق��ت فکر نمی کردم 
کمتر از ۵۰ س��ال دیگر به این سمت گرایش 
پیدا کنم. این کارگردان در پایان درباره تولید 
این سریال توضیح داد: سیناپس و قصه ها کامل 
نوشته شده و قرار است سریال »گرانباری« اول 
مهرماه کلید بخورد. طرح این سریال ابتدا در 

شبکه ۵ سیما تصویب شده بود.

موسیقی در »اوج«
س��ازمان هنری- رس��انه ای »اوج« مرکزی 
به ن��ام »م��اوا« راه ان��دازی کرده ک��ه وظیفه 
آن تولید س��رود، موس��یقی های پاپ، سنتی 
 و آکاپ��لا اس��ت. ب��ه گ��زارش مهر، س��ازمان 
هنری- رسانه ای »اوج« که فعالیت های هنری 
و فرهنگی اش غالبا بازتاب ه��ای زیادی دارد و 
حتی برخی از آثاری که خلق می کند موافقان و 
مخالفان سرسختی پیدا می کند در سال گذشته 
بیشتر تمرکز خود را بر حمایت از آثار سینمایی 
گذاشت و با س��اخت فیلم و انیمیشن جایگاه 
خود را تثبیت کرد اما به نظر می رس��د س��ال 
گذشته در کنار فعالیت های سینمایی در تدارک 
فراهم کردن زیرس��اخت هایی ب��رای فعالیت 
جدی تر و رس��می تر در زمینه موس��یقی بوده 
است. موسسه »اوج« اواخر سال ۹۴ مرکز آوای 
انقلاب اسلامی )ماوا( را راه اندازی کرده است که 
ماموریت آن تولید س��رود و موسیقی های پاپ 
و س��نتی و آکاپلا است. این مرکز تازه تاسیس 
برنامه خود را در سال جاری در ۳ حوزه اصلی 
تولید، آم��وزش و پژوه��ش برنامه ریزی کرده 
است. همچنین در سال ۹۵ مهم ترین رویکرد و 
راهبردشان، تولید آثار با کیفیت و ارتقای سطح 
کیف��ی تولیدات در قالب های س��رود، آکاپلا و 

دکلمه، پاپ و سنتی است.

انتشار مجموعه کتاب های 
مدافعان حرم اصفهان

مدیر انتش��ارات دارخوین از آماده س��ازی 
و انتش��ار مجموع��ه کتاب ه��ای مرب��وط به 
 شهدای مدافع حرم اس��تان اصفهان خبر داد. 
به گزارش مهر، جان مراد احمدی، مدیر انتشارات 
دارخوین در اصفهان در این باره گفت: در حال 
حاضر روی کتاب های مجموعه مدافعان حرم 
اس��تان اصفهان کار می کنیم و قرار است این 
مجموعه با 2۴ عنوان به بازار نشر عرضه شود. 
وی افزود: سعی داریم کتاب های این مجموعه 
را به نمایشگاه کتاب اصفهان برسانیم و اگر تمام 
عناوین به نمایشگاه نرسید، حداقل ۱۶ عنوان 
را در این نمایش��گاه رونمایی کنیم. کتاب های 
مورد نظر درباره خاطرات شهدای مدافع حرم 
در س��وریه و عراق اس��ت. این مدیر نشر ادامه 
داد: کتاب های این مجموعه شامل مصاحبه و 
گفت وگو با همرزمان، خانواده و دوستان شهدای 
مدافع حرم می ش��ود و در قالب خاطره نگاری 
چاپ خواهد ش��د. الهه حاجی حسینی، زینب 
عطای��ی، فاطمه عس��گری، لی��لا کریمیان و 
مهری السادات معرک نژاد تعدادی از نویسندگان 
و تدوین کنن��دگان کتاب ه��ای این مجموعه 
هستند و هرکدام تقریبا ۳ عنوان از کتاب های 
این مجموعه را می نویس��ند. احمدی در پایان 
گفت: تا ب��ه حال ۳ عن��وان از کتاب های این 
مجموعه به چاپ رسیده و متن ۱۶ کتاب هم 
به ما تحویل داده ش��ده است. نمایشگاه کتاب 
اصفهان در مهرماه برپا می ش��ود و سعی داریم 

مجموعه را در آن تاریخ رونمایی کنیم.

محمدرضا کردلو: بیش از 5س�ال از تراژدی سوریه 
و هجوم سراسری تروریست ها به منطقه می گذرد. 
در این 5س�ال رس�انه ها حرف های بسیاری درباره 
س�وریه، عراق، بحرین، یمن و پدیده تکفیری ها و 
داعش منتش�ر کرده اند اما ناگفته ها فراوان است. 
ناگفته هایی که رس�انه های خودجوش گاهی حتی 
ب�ا یک دوربین دس�تی س�اده ت�لاش کرده اند به 
بازنمایی آنها بپردازند. روح الله رفیعی، مستندساز 
و فعال رس�انه ای از جمله کسانی است که در میان 
این چالش ها مس�تندهای مورد توجه و تحس�ین 
ش�ده ای تولید کرده اس�ت. با او درباره چالش های 
فضای رسانه ای و خبرنگاری جنگ و حضور میدانی 
رسانه در منطقه و مساله محوری »مدافعان حرم« 

گفت وگو کرده ایم.  
***

 به عنوان یک مستندس�از که آث�ار مورد توجهی 
با خط س�یر داستانی و همچنین گزارشی در حوزه 
مدافع�ان حرم تولید کرده ای�د، برخی فعالیت های 
رسانه ای را که گاهی حتی بدون تجربه در این فضا 

اتفاق می افتد چگونه تحلیل می کنید؟
وضعیت امروز حوزه رسانه، شبیه حوادث ابتدای 
دوران دفاع مقدس اس��ت. دشمن با تمام توان آمده 
و می خواهد خرمش��هر را بگیرد. در این میان یک 
عده جوان هستند که می گویند: »مگر ما مرده ایم 
که دش��من بیاید؟!« ح��الا از ای��ن جوان هایی که 
مانده اند چه تعدادش��ان آموزش دیده اند و آمادگی 
کس��ب کرده اند؟ جز اندکی، هیچ ک��دام! اما چون 
اهل غیرت بودند و دفاع و مقاومت برای ش��ان مهم 
بود، ماندند و اسلحه به دست گرفتند، جنگیدند و 
ایستادند. ماجرای امروز هم همین است. دوستانی 
که امروز پا به این عرصه گذاش��ته اند از سر غیرت 
و دف��اع از مظلوم وارد ش��ده اند. ش��رایط امروز ما 
از ش��رایط روزه��ای آغازی��ن دفاع مق��دس خیلی 
 بهتر اس��ت اما از ایده آل فاصله داریم. از س��ال های
۸۰-۷۹ این برآوردها وجود داشت که جنگ بعدی 
ما جنگ رسانه است و اولویت تاثیرگذاری در همه 
حوزه ها با رس��انه خواهد بود. م��ا و گروه های دیگر 
همان موقع نوش��تیم و درباره این موضوع هش��دار 
دادیم. آن موقع مس��ؤولان مربوط اهمیت ندادند و 
نوش��ته ها را به بایگانی فرستادند. تا اینکه ماجرای 
فتنه ۸۸ اتف��اق افتاد. باز خیال کردن��د در ابتدای 
فتنه مغلوب فضای مجازی ش��ده ایم و نه رسانه! و 
اگر حرکت های رس��انه ای خودج��وش مردمی در 
آشکارسازی فتنه نبود قطعا فتنه به درازا می کشید. 
بعد از آن ماجرای سوریه پیش آمد، تلویزیون ما تا ۶ 
ماه بعد از قضیه هنوز تکلیف خودش را درباره مساله 
سوریه نمی دانست. نمی دانست اینها اقلیت معترض 
هستند یا اکثریت مردم، معارض اند یا مسلح، مخالف 
سیاسی اند یا تکفیری ؟ ش��ناخت نداشتند و هربار 
یک چیزی می گفتند. اتحادیه رادیو و تلویزیون های 
اس��لامی هم به رغم تلاش هایی ک��ه در این حوزه 
داش��ت تاثیر جدی در داخل کشور نمی دیدیم. در 
حالی ک��ه ما به عنوان حامی اصلی جریان مقاومت 
بای��د اول مردم خودم��ان را اقن��اع می کردیم تا از 
حداکثر پشتوانه مردمی استفاده کنیم. آن اتفاقات 
افتاد و خبری نش��د. با اینکه رهبری هر روز هشدار 
می دادند که این جنگ، جنگ سیاس��ی یا مذهبی 
بین ش��یعه و اهل سنت نیس��ت اما کاری درخور 

تبیین دیده نمی شد.  
 این مس�تندها گاهی قوت لازم را نداش�تند، این 
ب�ه خاطر فضا بود یا خود افرادی که این تولیدات را 

صورت می دادند؟ مشکل اصلی چه بود!
کس��ی که به منطقه جنگی می رود، اصولا باید 
دارای مهارت های ویژه باشد که عموم بچه هایی که 
ام��روز می روند، کمتر این مهارت ها را دارند. تجربه 
حزب الله در جنگ هایی که تا الان داشته، از اشغال 
بیروت، اشغال جنوب لبنان و جنگ ۳۳ روزه نشان 
می دهد حزب الله بخش مهم��ی از موفقیتش را از 
رس��انه ای به نام المن��ار دارد. به خاطر اینکه خوب 
عمل کردند. اگر روزی با یک کلیپ صدای س��ران 
رژیم صهیونیس��تی درمی آمد اثر رسانه ای بود که 
حزب الله به آن ایمان داشت و بخوبی عمل می کرد. 
در کنار یگان های نظامی واحدی به نام اعلام الحربی 
ه��م ایجاد کرده ب��ود. این اعلام الحربی یکس��ری 
ضابطه و شاخصه دارد که توانست بخوبی بین رسانه 

و عملیات نظامی رابطه ارگانیک ایجاد کند. 
متاسفانه ما به رغم داشتن نیروهای زبده و آماده 
از ای��ن فرآیند فاصله داریم. یک نیروی نظامی، منِ 
مستندس��از را به عنوان مُخل کار خودش می بیند. 
حق هم دارد چون احتمال نش��ت اطلاعات وجود 
دارد. اما یک سوال وجود دارد؟ آیا در معرکه جنگ 
ای��ن امکان وجود ندارد که ی��ک فرمانده یا نیروی 
عادی اسیر ش��ود یا به شهادت برسد و اطلاعاتش 
به دس��ت دش��من بیفتد؟ برای جلوگی��ری از این 
ماج��را حفاظت اطلاعات را در قال��ب کد و رمز و... 
در عملیات نظامی ایجاد کردند. خب! آن شرایطی 
که ما از آن گفتیم ش��بیه به همین اصول حفاظت 
اطلاعات است، پس می شود یک عنصر رسانه ای هم 
با انجام اصول تعریف شده در کنار یک عناصر نظامی 

قرار بگیرد. 
 درباره مهارت ها صحب�ت کردید. این فضا درباره 
خود مستندسازان چگونه اس�ت؟ آیا آمادگی های 

لازم برای مستندساز وجود دارد؟
در جنگ خبرنگار جنگی باید دارای یکسری از 
مهارت ها و اخلاقیات باش��د که قبلا هم در جاهای 
دیگر گفتیم نمونه عینی آن را در شهید حسن باقری 
می توان دید.  کسی که برای خبر یا مستند به جنگ 
می رود باید دشمن روبه رو را بخوبی بشناسد. مثلا در 
سوریه با توجه به تعدد گروه های تکفیری که از همه 
جای عالم آمده اند، شناخت از آنها، نوع سنگرسازی 
و ن��وع تاکتیک آفند یا پدآفند را معلوم می کند. در 
خیلی از موارد حتی می شود سلاح هایشان را حدس 
زد تا بتوان در موقع لازم اقدام شایس��ته کرد. اینکه 
بتوانی از صداها سلاح  و فاصله تا دشمن را تشخیص 
بدهی تازه ابتدای کار است و تازه می توانی در منطقه 
حض��ور پیدا کنی. وقتی خبرنگار در منطقه حضور 
پیدا کرد باید آرامشش بیش��تر از فرمانده میدانی 
باشد، تحلیل تاکتیکی اش قوی تر باشد تا بتواند زود 
تصمیم بگیرد و عکس العمل در جهت روایت ماجرا 
داشته باشد، از نیروها جا نماند، جلوتر از نیروها نرود 
و دردس��ر درست نکند، باید بداند کجا باشد و کجا 
نباشد و مهم ترین کاری که می کند این است که اول 
جان خودش را حفظ کند. این حداقل هایی اس��ت 
که یک خبرنگار یا مستندساز جنگی باید بداند. تازه 
بعد از این مرحله است که کار شروع می شود. حالا 
اینکه قبلا به اصل ماجرا اش��راف محتوایی داشته 
باش��د از اهمیت بالایی در ارائ��ه روایتش برخوردار 
است. چون با اتفاقاتی روبه رو می شود که یکبار اتفاق 
می افتد. عکس العملش نسبت به موضوع و شرایطی 
 که دارد باید خیلی سریع باشد تا سوژه و خبر را از 

دست ندهد. 
ما در حوزه خبرنگار جنگی از ابتدای دفاع مقدس 
تاکنون هیچ کار سیستماتیک صورت ندادیم. شما 
اگر پ��ای درددل همه مستندس��ازان و خبرنگاران 
جنگ بنش��ینید از دس��ت بخش ه��ای حفاظت 
اطلاع��ات گله دارند. عنصر نظامی باید کار خودش 
را بکند، ما هم کار خودمان را. ما به آن عزیزان حق 
می دهیم. به نظر می رس��د چون وظایف مشخص 
نیس��ت این برخوردها میان مستندساز و حفاظت 
پیش می آید. وظایف اگر خوب مشخص شده باشد، 

من فیلمساز و خبرنگار می دانم 
کجا باشم و از چه فیلمبرداری 
کنم و آن نی��روی عملیاتی- 
اطلاعاتی هم که موظف است 
اسرار نظامی اش راحفظ کند، 
خیالش راحت اس��ت که من 
چیزی را نمی گیرم که اگر به 
هر دلیل این اطلاعات دست 
دشمن افتاد بتواند علیه جبهه 
خودی اس��تفاده کن��د. خب! 
این نیاز ب��ه تعیین چارچوب 
دارد. اینکه خبرنگار، عکاس یا 
فیلمساز باید بداند چه چیزی 
را ذخی��ره می کن��د. برخ��ی 
اشخاص ممنوعیت تصویر یا 
حت��ی بردن اس��م دارند و در 

همه جای دنیا هم اینطور است. آیا عنصر رسانه ای 
می تواند تاکتیک حمله یا دفاع را روایت کند؟ مدل 
تس��لیحات و تجهیزات را چطور؟ تا چه مقدار روی 
چهره ها می شود تمرکز کرد؟ و ده ها سوال دیگر که 
جواب دادن به این س��والات می شود همان تعیین 
ش��اخص های رس��انه مقاومت که خبرنگار جنگی 
و مستندس��از جنگی باید به آنه��ا توجه کند. این 
چارچوب ویژگی اش این اس��ت که م��ا وقتی اتاق 
عملیات تش��کیل می دهیم یک فعال رسانه ای هم 
عضو این اتاق عملیات باش��د که در واقع بخشی از 
ماموریت آن عملیات را در قالب رسانه بتواند پیش 
ببرد. داعش، جبهه النصره و دیگر تکفیری ها کنار 
هر گروه ۸-۷ نفره یک عنصر رس��انه ای دارند. یک 
شبکه ای دارند به اسم اورینت که تنها بخش مجری 
خبرش هست که در استودیو حضور دارد. الباقی هر 
آنچه تولید می کنند از طریق اسکایپ یا شبکه های 

اجتماعی است. 
 در واقع خبرنگار در دسترس است!

کاملا خبرنگارش��ان در دسترس است. در واقع 
ش��ما در طرف مقابل با یک جریان رسانه ای قوی 
مواجهی��د ام��ا در این طرف هنوز ب��ه آنچه دلمان 

می خواهد نرسیده ایم چون سلیقه ای با این موضوع 
برخورد می ش��ود. خب! چه باید ک��رد؟ اینجا باید 
بی خیال ش��د؟ حجم انبوهی از نیروهای داوطلب 

وجود دارد، با اینها چه باید کرد؟
یک عده مانند همان ماجرای خرمشهر، رفتند 
جلو که بگویند ما هستیم و شهر زنده است. در این 
شرایط اینکه آیا اینها کاربلد هستند یا خیر، موضوع 
دوم اس��ت؛ وقتی دش��من پش��ت دیوار خانه شما 
رسیده، شما نمی توانید بنشینید و خیالات داشته 
باشید که چه باید کرد و نکرد، اینها در شرایط غیر 
بحران اس��ت. حالا دشمن حمله کرده و شما وقت 
سنگر چیدن هم ندارید. شما باید آتش انبوه بریزید 
تا اولا معلوم شود این خانه صاحب دارد و دوم اینکه 
صاحب این خانه زنده است! این فیلم هایی که بچه ها 
در س��وریه یا عراق می سازند، حکایت همان آتش 
انب��وه را دارد. اگر این آتش انبوه نبود که بچه ها در 
قالب گزارش و خبر تولید کنند، دشمن خیلی جلوتر 
آمده بود. این کارها چه قوی و چه ضعیف اثرش را 
گذاشت، بعد دوستان قوی تر آمدند و کارهای خوبی 
از هر حیث س��اختند. مستند خالد و مجتبی یک 
کار کاملا گزارشی اس��ت از حوادث آغازین سوریه 
که سعی کردیم خوب ساخته شود. قطعه ویدئویی 
که آن خانم کشیش در ماجرای بمب های شیمیایی 
معارضان منتش��ر کرد، تاثیرش از ده ها مستند هم 

بیشتر بود. 
 یعنی هیچ سازماندهی مشخصی برای فرستادن 
مستندساز به منطقه وجود ندارد و اتفاقاتی که رقم 

می خورد کاملا شخصی است؟ 
بچه های��ی که به ص��ورت خودج��وش به آنجا 
می روند، عمدتا بدون پشتیبانی و با هزینه خودشان 
می روند. وظیفه شان را تولید می دانند و آنجا هم با 
همه سرشاخ می شوند. سیستم هم سیستم تنبلی 
است. ضابطه های کند و وقت گیر مستندساز را اذیت 

می کند. 
 تلویزیون یا رسانه های دیگر امکانی در این راستا 

ایجاد نکردند؟
بگذارید خیالتان را راحت کنم. ما در حوزه رسانه 
عقب هس��تیم. عکس العمل ما سریع نیست. نگاه 
خبری به مستند داریم و انتظار 
مستند را از خبر داریم. برخلاف 
حرف هایی ک��ه درباره حضور و 
اهمیت رسانه می زنند، رسانه ها 
تردیدند. می گویند اصلا  دچار 
لزومی دارد آنجا باش��یم؟! این 
ضعف رس��انه ماس��ت. همین 
اتفاق��ات کم��ی ک��ه در حوزه 
مدافع��ان حرم افت��اده، فقط و 
فق��ط ب��ه خاط��ر حرکت های 
خودجوش بوده اس��ت. ش��ما 
تا قبل از ش��هید خلیلی بنر و 
تشییع پیکر نمی دیدید، همه را 
می گفتند در مانور یا ماموریت 
شهید شده اند. غربت این بچه ها 
عجیب بود. شهید محرم ترک، 
اولین شهید ما در سوریه بود چه اتفاقی برایش افتاد! 
بعد از شهادت رسول خلیلی و مهدی عزیزی بود که 
بچه محل هایشان با عنوان »شهید مدافع حرم« بنر 
زدند و تجمعاتی که مجموعه هیات الرضا گذاشتند 
باعث شد این مساله رس��انه ای شود. یعنی واقعا با 
حرکت های خودجوش این مساله پیش رفت. پخش 
مستندها از شبکه افق هم خیلی تاثیر داشت. اینها 
کمک کرد واژه مدافع حرم عمومی ش��ود و ش��د. 
یادتان هس��ت تا داعش رس��ید نزدی��ک جلولا در 
نزدیکی مرز همه گفتند مدافعان بروند! بعد از این 
یک مقدار فیتیله رسانه را بالا کشیدیم اما همچنان 
ضعف داریم. ضعف داریم که هنوز برخی می گویند 
نیجریه به ما چه؟! یمن به ما چه؟! بحرین به ما چه؟! 
اروپا و آمریکای لاتین به ما چه؟! رسانه اگر کارکرد 
خودش را می دانست می توانست مردم حق طلب را 

اقناع کند! 
 شرایط را در توزیع چگونه می بینید؟!

مس��اله توزیع نه فقط در ح��وزه مدافعان حرم 
ک��ه در بس��یاری از حوزه ه��ای دیگ��ر در جبه��ه 
فرهنگی انقلاب اسلامی دچار مشکل است. بعضی 
مجموعه ه��ا اصرار دارند تولیدی ک��ه دارند فقط از 

طریق فرآیند و کانال خودش��ان منتشر شود. شما 
وقتی بروید آن سوی مرزها تازه متوجه می شوید دنیا 
تشنه چه معارفی است که ما داریم و در اختیارشان 
نمی گذاریم. از آن طرف البته سعودی ها و عثمانی ها 
فضا را در دست می گیرند. پول هم خرج می کنند. 
ی��ک هزارم محتوایی را هم که ما داریم آنها ندارند. 
سعودی ها چیزی ندارند. صرفا پول خرج می کنند 
و م��ا مانن��د ماهی که داخل آب اس��ت ق��در این 
اقیانوس را نمی دانیم. رسانه های ما به شکل جبهه 
هنوز ش��کل نگرفته اند. ما تا الان عملیات مشترک 
رسانه ای نداشته ایم اما اگر جبهه ای عمل می کردیم 
به طور یقین خیلی موفق تر از این بودیم. ما عموما 
تولیدات خوبی داریم در مستند، خبر، کتاب، عکس 
و... اما چون جزیره ای عمل می کنیم، توزیع موفقی 
ندارد. در این بی��ن یکی از مجموعه های موفق که 
می شود نام برد »افق« است. آقای غفوری جنسش 
جنس جبهه ای است به خاطر همین زمانی که در 
افق بود، در راستای تقویت مستندها خیلی تلاش 
کرد. همه اینها شخصی است یعنی مکانیزم ندارد. 
یعن��ی امروز که مثلا س��لیم غفوری هس��ت، این 
روند خوب و مناس��ب اس��ت اما ممکن است او که 
نباشد این اتفاق ها نیفتد. اینها باید رویه شود. یعنی 
مکانیزم توزیع ایجاد شود که دیگر از فردی به فرد 
دیگر تغییر نکند. محصولات خوب و کارهای خوب 

تولید می شود اما خروجی دیده نمی شود. 
 جشنواره مدافعان حرم را چگونه ارزیابی می کنید! 
با توجه به اینکه کارهای ش�ما هم به شکل ویژه در 

این جشنواره دیده شد. 
همه زحمت دوستان در گفتمان سازی دفاع از 
حرم ستودنی اس��ت اما نکته ای که وجود دارد این 
است که این جشنواره ها از ابتدا تا انتها عموما با روح 
مقاومت مش��کل دارند. خیلی از این جشنواره ها با 
پ��ول بیت المال و فقط نمایش اس��ت. به جای این 
همه جش��نواره با ضعف های بس��یار، کاش می شد 
همه توان در یک جشنواره جمع می شد. برای این 
بچه هایی که جانش��ان را کف دست می گیرند و به 
منطقه بحرانی می روند تقدیر در جشنواره و گرفتن 
ای��ن تندی��س و دیپلم و... مهم نیس��ت. زیر گلوله 
همه اینها هواست. اگر جشنواره ای برگزار می شود 
باید روح مقاومت در آن جریان داش��ته باشد. اجازه 
ندهیم گروه ها یا افرادی صرفا با پول خرج کردن و 
استفاده از عناوین مدافع حرم برای خودشان رزومه 
درست کنند که عملکرد قبلی شان فراموش شود. 
جزیره ای هم عمل نکنیم. خب! »عمار« هرس��اله 
جش��نواره برگزار می کند، چه اشکالی دارد همه با 
عمار هماهنگ باشند یا هر جای دیگر که خودشان 
بشینند و به توافق برسند ولی از این پراکندگی در 
بیایند؛ الان هم مد ش��ده است که هر جشنواره ای 
یک بخش مدافع��ان حرم دارد. از فجر و مقاومت و 
فیلم دانش��جویی بگیرید تا سما و حقیقت و بقیه. 
همه اش جش��نواره! خب واقعا نمی ش��د چندتایی 

تعطیل و در تولید هزینه شود؟
 در حال حاضر مشغول چه کاری هستید؟

اخیرا بوسنی بودم. در س��ال ۹2تا ۹۶ میلادی 
نسل کشی که در بوسنی اتفاق افتاد تنها کشوری که 
کمک کرد ایران بود، با این حال برخی کش��ورها از 
جمله آمریکا که جزو حامیان نسل کشی در بوسنی 
بودند، در سال های اخیر بشدت هزینه می کنند تا 
جلوی حضور ایرانی ها را بگیرند و خودشان تاریخ را 
عوض کنند. اینها ماه قبل یک راهپیمایی داشتند که 
تا سربرنیتسا می روند. آنجا منطقه ای است که بیشتر 
نسل کشی آنجا اتفاق افتاده است. مراسمی دارند که 
شهدایی که از قبرهای دسته جمعی تفحص شده اند 
و DNA ش��ان مشخص شده اس��ت را تشییع و 
تدفین می کنند.  نکته قابل تامل این است کسانی 
که حامیان نسل کشی بودند در بوسنی امروز جزو 
سخنرانان و شرکت کنندگان اصلی این راهپیمایی 
هس��تند. معمولا سفیر آمریکا سخنران ویژه است. 
2 س��ال قبل هیلاری کلینتون شخصا حضور پیدا 
کرده بود. هر سال این اتفاق می افتد و ما ایرانی ها که 
تنها کشور حمایت کننده بودیم حضوری نداشته ایم. 

امسال بعد از کلی پیگیری به این مراسم رسیدیم. 
 وزارت خارجه و سفرای ایران حضور نداشتند؟

من اطلاع ندارم. چون ما هر جا رفتیم دس��تگاه 
دیپلماسی صرفا مانع تراشی کردند، ترجیح می دهیم 
بی سروصدا برویم و بازگردیم. اما در مسیر راهپیمایی 
۳ نفر از دوستان نویسنده را هم دیدیم که آنها هم 

ظاهرا خودجوش آمده بودند. 
 کاری که بزودی به مرحله تولید برسد هم دارید؟

یک مجموعه درباره نیجریه شروع کرده ایم که 
تصویرب��رداری آن تمام ش��ده و در مرحله نگارش 

است. 
 پیش بینی ت�ان از حوادث س�وریه و جنگی که با 

تروریست ها داریم چیست؟
ای��ن جنگ تا وقتی ما آن را جدی نگیریم تمام 
نمی شود. هر موقع ما اراده دشمن را در حذف اعتقاد 
جدی گرفتیم آنجا می ش��ود امیدی داشت که این 
مظلوم کش��ی تمام شود. اگر این روزمرگی را پشت 
س��ر گذاش��تیم و درد دین، مظلوم و انس��انیت به 
جان مان افتاد، اگر ش��ب نخوابیدیم و درد و دغدغه 
پیدا کردیم آن موقع می ش��ود امیدوار بود که این 

جنگ ها تمام شود. 
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گفت وگوی »وطن امروز« با روح الله رفیعی، مستندساز درباره چالش های میدانی حضور رسانه در منطقه جنگی

این جنگ تمام نمی شود

بچه هایی که به صورت خودجوش به 
آنجا می روند، عمدتا بدون پشتیبانی 
و ب�ا هزین�ه خودش�ان می رون�د. 
وظیفه ش�ان را تولی�د می دانن�د و 
آنجا هم با همه سرش�اخ می شوند. 
تنبل�ی  سیس�تم  ه�م  سیس�تم 
اس�ت. ضابطه های کن�د و وقت گیر 

مستندساز را اذیت می کند


